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Szanowna Pani Dyrektor,

Rzecznik Praw Obywatelskich jest adresatem skarg mieszkańców Warszawy, 
dotyczących aktualnie obowiązującego systemu gospodarowania odpadami 
komunalnymi. Gros wpływających do Rzecznika skarg dotyczy metod ustalania, a 
także wysokości stawek opłaty. W tym ostatnim zakresie zwraca się Rzecznikowi 
uwagę na 180 mln „nadwyżkę” środków pochodzących z omawianych opłat, jaką 
budżet m.st. Warszawy zanotował w 2022 roku1. Jakkolwiek ustawodawca dopuszcza 
powstawianie tego rodzaju nadwyżek, to przewidując jednak, że pochodzące z nich 
środki mogą być przeznaczone wyłącznie na cele związane z pokrywaniem kosztów 
funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami komunalnymi2). Jego wyraźną 
wolą jest przy tym skorelowanie dochodów pochodzących z opłat z ponoszonymi 

1 por. Sprawozdanie z wykonania budżetu m.st. Warszawy za 2022 r., 
https://bip.warszawa.pl/dokumenty/budzet_finanse/wykonanie/Komp_2022_cz_I_SR.pdf

2 art. 6r ust. 1aa ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku w 
gminach (t.j. Dz.U. z 2024 poz. 399).

https://bip.warszawa.pl/dokumenty/budzet_finanse/wykonanie/Komp_2022_cz_I_SR.pdf
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przez gminę wydatkami na zagospodarowanie odpadów komunalnych3. Kalkulując 
wysokość stawek opłat, gminy powinny dążyć zarówno do zapobiegania niedoborom, 
jak i powstawaniu nadwyżek.

Z opublikowanego przed kilkunastoma dniami Sprawozdania z wykonania budżetu 
m.st. Warszawy za 2023 r.4 wynika jednak, że przy konstruowaniu budżetu na ten rok, 
ponownie doszło do znaczącego przeszacowania planowanych wydatków na 
zagospodarowanie odpadów komunalnych. Uchwała budżetowa zakładała dochody z 
tytułu opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na poziomie ponad 1.112 
mln zł a wydatki na przeszło 1.172 mln zł. Podczas gdy jednak prognoza dotycząca 
dochodów z tytułu opłaty okazała się trafna (osiągnęły one przeszło 1.100 mln zł), to 
wydatki ukształtowały się na poziomie podobnym jak w 2022 r. (wyniosły niecałe 900 
mln zł). Oznacza to, że budżet m.st. Warszawy ponownie, drugi rok z rzędu, zanotował 
nadwyżkę środków pochodzących z opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi (ponad 205 mln zł), które mają być przeznaczone na „finansowanie 
planowanego deficytu w systemie gospodarowania odpadami komunalnymi w latach 
2024-2027.

Biorąc powyższe pod uwagę, w oparciu o art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 15 lipca 
1987 r. o Rzeczniku Praw Obywatelskich (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 1058), zwracam się do 
Pani Dyrektor z uprzejmą prośbą o wyjaśnienie Rzecznikowi, jakie przyczyny legły u 
podstaw znaczącego przeszacowania wydatków m.st. Warszawy na zagospodarowanie 
odpadów komunalnych w latach 2022 i 2023 (z jakich powodów nie zrealizowano w 
tych latach planowanych wydatków w omawianym obszarze). Ponadto, będę 
wdzięczny za wskazanie, czy w związku z zaistniałą sytuacją, planowana jest korekta 
obowiązujących stawek opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi.

Z wyrazami szacunku

Piotr Mierzejewski

Dyrektor Zespołu

3 art. 6k ust. 2 pkt 3 ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gminach.

4 Dz.Urz.Woj.Mazowieckiego z 2024 r. poz. 4207.
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